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تاکید مجدد فرزین 
بر تسهیل پرداخت وام های خرد به مردم

در شــرایطی در هفته ها وماه های اخیر برخی مردم و حتی نمایندگان انتقاداتی 
درباره ســخت گیری  شبکه بانکی برای اعطای تســهیلات خرد مطرح کرده اند، 
رئیس کل بانک مرکزی نیز با اشــاره به این مسئله که کمترین نسبت مطالبات 
غیرجاری به کل تســهیلات پرداختی )NPL( مربوط به تسهیلات خرد است، 
تاکید کرد که با توجه به این مسئله، نیازی نیست که در پرداخت این تسهیلات 

به مردم سختگیری صورت بگیرد.
به گزارش ایســنا، سختگیری نظام بانکی در اعطای تسهیلات خرد به مردم که 
غالبا خود را در اعتبارســنجی ها و دریافت تضامین متعدد نشان می دهد سبب 
شده انتقادات برخی مسئولان، نمایندگان مجلس و مردم را به همراه داشته باشد.
البته بانک مرکزی و مســئولان آن در ماه های گذشته بارها بر ضرورت تسهیل 
پراخت این تسهیلات تاکید کرده بودند اما به نظر می رسد همچنان مشکلاتی در 
ایــن راه وجود دارد. به عنوان مثال، محمدرضا فرزین - رئیس کل بانک مرکزی 
- ابتدای تیر ماه در پاسخ به سوال ایسنا درباره سخت گیری برخی بانک ها برای 
اعطای تسهیلات خرد در زمینه تضامین بانکی، اظهار کرد: تسهیلات خرد بیشتر 
از یک ضامن احتیاج ندارد البته در هفته های گذشــته گزارش هایی به دست ما 
رســید که نشــان می داد برخی از بانک ها بیش از دو تا سه ضامن از متقاضیان 
دریافت می کنند، بنابراین ما با قاطعیت اعلام می کنیم که هیچ بانکی حق ندارد 

بیشتر از یک ضامن برای اعطای تسهیلات خرد به مردم طلب کند.
وی افزود: البته در این میان ممکن است برخی از بانک ها در زمینه اعتبارسنجی 
متقاضیان با مشــکلاتی مواجه شوند و به همین دلیل بیشتر از یک ضامن از او 
طلب کنند اما بانک ها نباید این کار را بکنند و اگر بتوانیم موسسات تضمینی را 
توسعه دهیم و یک موسسه تضمین ایجاد کنیم که کار وثیقه را انجام دهد، دیگر 
نیازی به ضامن نیست. اما در این میان به نظر می رسد مشکل اعطای تسهیلات 
خرد همچنان ادامه دارد و برخی نمایندگان در هفته ها و ماه های گذشته در این 
باره اظهاراتی مطرح کرده اند. همچنین بهروز محبی نجم آبادی - عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس - بر داشتن نگاه ویژه وزارت اقتصاد بر اعطای تسهیلات 
خــرد به مردم تاکید کرد و گفت: مردم رونق تورمی را به رکود غیرتورمی ترجیح 
می دهند. مردم حاضر هســتند تورم باشد اما رونق وجود داشته باشد. متاسفانه 
بانک ها ارائه تســهیلات خرد را محدود کردند. ما امیدوار هستیم و مطالبه داریم 

که وزیر اقتصاد توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشد.

۷۰ ملک دولتی آماده فروش در فرآیند مولدسازی
سرپرست مرکز ملی مولدسازی دارایی های دولت از شناسایی ۱۸۰۰ ملک مازاد 
در جریان مولدســازی خبر داد و گفت: اکنون ۲۶ ملــک را آماده عرضه داریم 
و بیش از ۴۰ ملک نیز قیمت گذاری شــده اســت که در هفته های آتی عرضه 

خواهد شد.
به گزارش ایسنا، حســین امیر رحیمی با اعلام اینکه تاکنون تعداد املاک مازاد 
شناســایی شده در اجرای مولدســازی دارایی های دولت به ۱۸۰۰ مورد رسیده 
اســت، اظهار کرد: ما به ازای این املاک، طرح ها و پروژه هایی اســت که به هم 
متصل شده اند.وی افزود: اکنون ۲۶ ملک را آماده عرضه داریم و بیش از ۴۰ مورد 
ملک نیز قیمت گذاری شده است که در هفته های آتی عرضه خواهد شد یعنی 

در مجموع در این مرحله حدود ۷۰ ملک آماده عرضه است.
سرپرســت مرکز ملی مولدسازی دارایی های دولت با اشاره به تفویض اختیار به 
اســتان ها در خصوص مولدسازی دارایی ها توضیح داد: بسیاری از املاک مازاد و 
پروژه های ما به ازای آنها با توجه به تفویض اختیار انجام شده، در کارگروه استانی 
مصوب می شود. مقامات استانی، مدیرکلان مرتبط با ملک و سه مقام عالی استان 
)معاون عمرانی اســتانداری، مدیر کل امور اقتصادی و دارایی و مدیرکل سازمان 
برنامه و بودجه( با تایید و نظارت و ریاست استاندار هر استان، این فرآیند را انجام 
می دهند. وی درباره شاخص های انتخاب پروژه های معطل مانده نیز گفت: عدم 
تکمیل پروژه هایی که بیش از ۱۵ ســال از عمر آنها گذشــته، معمولا به دلایلی 
همچون اقتصادی نبودن و عدم کارایی و همچنین مشــکلات مربوط به تامین 

مالی پروژه توسط دولت بوده است.
امیررحیمی ادامه داد: اما اکنون، پروژه اســتانی با نظر استان و پروژه ملی با نظر 
وزارتخانه و پروژه هایی که بیش از ۱۵ سال از عمرشان گذشته با نظر کمیته پایه 
ســازمان برنامه و بودجه و یا پروژه های با پیشرفت زیر ۳۰ درصد، تعیین تکلیف 
می شــوند و عواید حاصل از فروش دارایی های مازاد هر دســتگاه به پروژه های 
اولویت دار همان دســتگاه می رسد. سرپرست مرکز ملی مولدسازی دارایی های 
دولت یادآور شد: به دلیل مدیریت نادرست دارایی های متعلق به دولت در مناطق 
مختلف، گاه اتفاق افتاده که در یک محدوده جغرافیایی چند ورزشگاه با پیشرفت 
درصدهای پایین در حال احداث داریم که چه بسا با واگذاری موارد مازاد از این ها 

می توانیم یک یا تعداد بیشتر از این پروژه ها را آماده بهره برداری کنیم.

انتقاد تولیدکنندگان شیرخشک
 از تغییر در روش توزیع

یکی از فعالان حوزه شیرخشک نوزاد گفت: انتظار داشتیم که سازمان غذا و دارو 
حداقل چندماه زودتر ممنوعیت توزیع اســتانی شیرخشک نوزاد را به شرکت ها 
اعلام می کرد تا شــرکت ها با تامین انبار و اســتخدام پرسنل در سراسر کشور 
خودشــان اقدام به توزیع سراسری می کردند. ملک یاری در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه ۵ سال اســت که مجوز توزیع شیرخشک را در تهران و البرز داریم، 
گفت: شرکت ما ماهیانه ۱.۵میلیون قوطی شیرخشک تولید می کند و سهم ۲۰ 

درصدی از تولیدات کل کشور را دارد.
وی ادامه داد:از سه هفته گذشته سازمان غذا و دارو اجازه توزیع استانی به ما نداد 
و هفتم آبان ماه نیز در نامه ای اعلام کردند که توزیع شیرخشــک اعم از رگولار 
و رژیمی باید فقط از طریق شبکه پخش سراسری دارای مجوز و با رعایت کامل 

ضوابط و مقررات مجاز انجام شود.
این فعال بخش خصوصی اضافه کرد: ممنوعیت توزیع استانی علاوه بر اینکه باعث 
خواهد شد تعدادی از پرسنل ما بیکار شوند عرضه شیرخشک را نیز با مشکل روبه 
رو می کند. زیرا برخی شرکت ها برای تحویل هر کارتن شیر خشک به داروخانه ها، 
آنها را ملزم می کند تا چند کارتن از داروهایی که بازار تقاضای کمتری دارند نیز 
خریداری کنند. وی تصریح کرد: انتظار داشــتیم که سازمان غذا و دارو حداقل 
چندماه زودتر این موضوع را به شرکت ها اعلام می کرد تا شرکت ها با تامین انبار 
و استخدام پرسنل در سراسر کشور خودشان اقدام به توزیع سراسری می کردند.

این فعال حوزه شیرخشــک نوزاد در پایان گفت: با ســازمان غذا و دارو در این 
خصوص مکاتباتی داشتیم،   اما هنوز پاسخ مشخصی از آنها دریافت نکردیم.

هزینه 3۰۰میلیاردتومانی
 تکمیل آزادراه منجیل- رودبار

مدیرعامل شرکت ســاخت و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور گفت: ۳۰۰ 
میلیارد تومان برای تکمیل آزادراه زنجیل - رودبار نیاز است که در صورت تامین 

اعتبار، این آزادراه تا پایان سال قابل بهره برداری خواهد بود.
به گزارش ایســنا، آزادراه منجیل - رودبار باقی مانده آزادراه قزوین - رشت است 
و در عین حال، مردم شهرســتان رودبار در پیک ترافیک دچار مشکلات فراوانی 
می شوند و اهالی برخی از روستاها تا رسیدن به شهر چندین ساعت در ترافیک 
می مانند و تکمیل هشت کیلومتر آزادراه منجیل - رودبار از این جهت هم حائز 
اهمیت اســت. اما در آخرین اظهارنظرها درباره آزادراه منجیل - رودبار، خیرالله 
خادمی - مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور - درباره 
پروژه های آزادراهی که شرکت ساخت برای امسال در دست دارد، گفت: آزادراه 
منجیل به رودبار گلوگاه رشــت به قزوین به طول ۸.۵ کیلومتر اســت و اهمیت 
زیادی دارد، این مسیر یا تونل است یا پل، اما برنامه داریم تا بهمن آن را تکمیل 
کنیم. به  تازگی خادمی در گفت وگویی با ایسنا، در پاسخ به اینکه آزادراه منجیل 
- رودبار چه زمانی بهره برداری می شود، گفت: این آزادراه جزو پروژه های امسال 

بوده و برنامه ریزی ها برای آن مطرح شده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی در پاســخ به اینکه آیا کسبه رودبار مانع پیشرفت 
این پروژه هستند؟ توضیح داد: چنین مانعی وجود ندارد؛ اما ۳۰۰ میلیارد تومان 
برای تکمیل آزادراه زنجیل - رودبار نیاز اســت که در صورت تامین اعتبار، این 
آزادراه تا پایان ســال قابل بهره برداری خواهد بود؛ البته سازمان برنامه بررسی و 

صورت جلسه کرده که این اعتبار را تخصیص دهد.

ویژه

رویداد

صنایع غذایی

راه و شهرسازی 

گروه اقتصادی - شهرام صدوقی: در هفته 
جاری مرکــز آمار ایران آخرین گزارش خود را 
از وضعیت تورمی کالا و خدمات را منتشر کرد. 
بر اســاس این گزارش میزان تورم رســمی در 
کشــور هنوز بالاتر از ۴۵ درصد است و فاصله 
ایــن رقم با میزان افزایش دســتمزد کارگران 
برای سال جاری )۲۷ درصد( یک شکاف بیش 
از ۱۸درصدی را نشان می دهد. البته با نگاهی 
به وضعیت قیمت ها در کوچــه و بازار متوجه 
خواهید شــد میزان واقعی رشــد قیمت ها در 
بازار های مختلف بیش از ارقام اعلامی از سوی 
مراکز رسمی دولتی اســت. به گزارش »مردم 
ســالاری« در این روزها طرز رفتــار با میزان 
دســتمزد کارگران و حتی حقــوق بگیران به 
موضوعات اصلی خبــری و مطالبه نمایندگان 
طیف وسیعی از شهروندان جامعه ایران تبدیل 
شده اســت. در این ایام مطالبه اصلی کارگران 
و نمایندگان آنها ترمیم میزان دستمزدشــان 
متناسب با افزایش هزینه ها در سبد معیشتی 

است.
این در حالی اســت که صولت مرتضوی وزیر 
کار و امور اجتماعی رد حاشــیه جلسه هیات 
دولت در روزگذشــته بار دیگــر تلویحا از رقم 
۲۷ درصدی افزایش میزان دســتمزد کارگران 
در ابتدای ســال دفاع کرد. بنابر این گزارش، 
وزیــر کار در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: 
درباره دســتمزد کارگــران، قانون گذار تکلیف 
را مشخص کرده که شــورای عالی کار به چه 
نحوی حداقــل حقوق را تعیین کند، ما هم بر 
همین اساس حداقل حقوق را مشخص کردیم.
او افزود: ما حداقل حقوق را مشخص کردیم نه 
حداکثر را. به اعتقــاد وی قانون گذار در مورد 
ترمیم دســتمزد گفته ســالانه این کار انجام 
شود که جلسه شورای عالی کار آن را مشخص 
کرده اســت. وزیر کار با این سخنان زیر بار پر 
کردن شکاف بین میزان تورم حاکم بر جامعه 
و میزان دســتمزد کارگران نرفت و توپ را  به 
زمین حوزه مســکن و وزارت مربوطه انداخت. 
مرتضوی در این خصوص گفت: در جلسه آتی 
شورای عالی کار دنبال این هستیم که اگر بشود 
در حوزه مســکن کارگری بحثی داشته باشیم 
که من دعوت کردم همکاران عزیزم در وزارت 
راه و شهرســازی و سایر دستگاه ها و بانک های 
عامــل بیایند بحث کنیم و در بحث ســاخت 
یک میلیون واحد مســکونی برای آحاد جامعه  
بتوانیــم کمک ویژه ای بــه جامعه کارگری در 

حوزه مسکن کنیم.
پیشنهاد های متنوع 
برای دستمزد کارگران

در اینروزهــا کــه کارگران به دنبــال اصلاح 
وضعیت معیشتی خود با ترمیم میزان دستمزد 
خود هستند پیشنهادهایی برای تغییر در روند 
پرداخت حقوق کارگران دیده می شــود. یک 
پیشنهاد را بازوی مشورتی مجلس و پیشنهاد 
دوم را اتــاق بازرگانــی ایران داده اســت.رقم 

دریافتــی کارگران هم اکنــون تبدیل به محل 
بحث در شورای عالی کار شده و گروه کارگری 
تاکید دارند بــا توجه به تــورم ۴۰ درصدی، 
حتما باید در نیمه دوم ســال در رقم دستمزد 

تجدیدنظر داشت.
هادی ابوی، نماینده کارگران در شورای عالی 
کار دربــاره احتمال ترمیم مــزد کارگران در 
جلســه بعدی شــورای عالی کار گفته است: 
برخی نماینــدگان معتقدند که افزایش حقوق 
کارمندان طبق بخشــنامه معــاون اول رئیس 
جمهوری در قالب رفاهیات و بن خواربار صورت 
گرفته و بر این اســاس مزد کارگران هم باید 
طبق وعده داده شده در اسفند سال قبل ترمیم 
شــود، بنابراین مقرر شد جلســه ای با حضور 
رئیس سازمان امور استخدامی و سازمان برنامه 
و بودجه خارج از شورای عالی کار برگزار و در 
این باره توضیح داده شــود و چنانچه این امر 
اتفاق افتاده بود، موضوع را به شورای عالی کار 
ببریم و درباره آن گفت وگو کنیم.بنا به اظهارات 
او، پیشــنهاداتی هم در خصــوص کالابرگ به 
منظور تقویت معیشــت کارگران مطرح شد و 
اعلام کردیم که یک سرمایه در گردش هر چند 
برای کوتاه مدت در اختیار تعاونی های کارگری 

قرار گیرد که در قالب این طرح فعال شوند.البته 
اخباری هم منتشر شده که قرار است کارگران 
جلســاتی را با حضور شرکای اجتماعی یعنی 
کارگران و کارفرمایان تشــکیل دهند و در آن 
جلســات بحث ترمیم دستمزد را چکش کاری 
کنند. با این وجود، دو پیشنهاد برای تغییر در 
روند پرداخت بر کارگران در روزهای گذشــته 
شنیده شــده است. یک پیشــنهاد برای رفع 
معضل بیکاری و پیشنهاد دوم در جهت پرهیز 

از عدم تعادل  در بازار کار.
بر همین اســاس، بازوی مشورتی مجلس در 
برنامه هفتــم راهکارهایی بــرای رفع معضل 
بیکاری ارائه کرده اســت. یکی از پیشنهادات 
مرکــز پژوهش های مجلــس، کاهش حداقل 
دســتمزد به ویژه افراد زیر ۲۰ ســال و بدون 
ســابقه بیمه به ۷۰ درصد حداقل دســتمزد 

مصوب است.
در این گزاش آمده اســت: در حال حاضر ۳۷ 
درصــد از جمعیت در ســن کار را جوانان ۱۵ 
تا ۳۴ساله تشــکیل می دهند و در حدود ۶۷ 
درصد از جمعیت بیکار و ۳۳ درصد از شاغلین 
را این گروه سنی شامل می شوند. بنابراین مرکز 
پژوهش های مجلس عنوان کرده که در بسیاری 

از کشورها برای مقابله با بیکاری و اشتغال زایی 
برای جوانان، اقداماتی صورت گرفته است که 
یکی از این محورها »استراتژی تعیین حداقل 
دستمزد به صورت ســن« است. به این معنی 
که با هدف جذب نیروی کار جوان و بی تجربه 
حداقل مزد برای این گروه ها نسبت کمتری از 
حداقل دستمزد کلی در نظر گرفته می شود. لذا 
بــا توجه به اینکه در حال حاضر چالش اصلی، 
تقویت ورود نیروی کار جوان و بی تجربه به بازار 
کار اســت، چنین ابتکاراتی در حوزه دستمزد 

می تواند تا حدی راهگشا باشد!
مرکز پژوهش های مجلس در پیشنهاد عجیب 
دیگری برای حل مشــکل »بیکاری جوانان« 
اعلام کرده؛ برنامه هفتم توسعه هم در تعیین 
اهداف کمی و هم احکام توصیفی به کاهش نرخ 
بیکاری جوان توجهی نکرده است، در حالی که 
بخشــی از این چالش ها با اصلاحات تقنین از 
جمله اجرای دستمزد سنی قابل رفع است. اما 
به منظور تسهیل ورود نیروی کار جوان به بازار 
کار حداقل دستمزد افراد بدون سابقه بیمه ای و 
زیر ۲۰ سال ۷۰درصد حداقل دستمزد مصوب 
شــورای عالی کار تعیین می شــود.در صورت 
عدم تمایل بنگاه برای ادامه همکاری با نیروی 

مذکور تا یک ســال پس از به کارگیری بنگاه 
مکلف اســت در پایان قرارداد دســتمزد دوره 
کاری فرد شــاغل را معادل حداقل دســتمزد 

مصوب شورای عالی کار پرداخت کند.
 اتاق بازرگانی آورده اســت: بــا توجه به آنچه 
مطرح شــد امروز بیش از هر زمــان دیگری 
ضــرورت در پیــش گرفتن رویکــردی دقیق 
و مبتنــی بــر واقعیــات آن هــم بر اســاس 
مطالعات علمی، احســاس می شــود و انتظار 
می رود به منظــور افزایش رفاه و پرهیز از عدم 
تعادل های گوناگون در بــازار کار، روند فعلی 
مبتنی بــر چانه زنی ذی نفعان بر ســر میزان 
حداقل دســتمزد در پایان هر سال، متوقف و 
با به کارگیری تجارب جهانی، حداقل دستمزد 
در کشــور به صورت منطقه ای و متناســب با 
ویژگی های بازار کار در هر منطقه، تعیین شود.

مخالفت اتــاق بازرگانی ایران با تعیین حداقل 
دستمزد کارگران به صورت یکسان و سراسری 
و موافقت با تعیین دستمزد به صورت منطقه ای 
در حالی است که نمایندگان کارگران در شورای 
عالی کار با این پیشنهاد اتاق بازرگانی مخالف 
هســتند و آن را در راستای منافع کارفرمایان 

ارزیابی می کنند.

جلسه شــورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی 
با موضــوع ادامه حضور یا برکناری حســین 
ســلاح ورزی از ریاست اتاق بازرگانی ایران اول 
آبان ماه برگزار شــد و بدون صورت جلســه به 
پایان رســید. با این حال پس از گذشت هشت 
روز از این جلسه، امروز، ۹ آبان ۱۴۰۲، وزارت 
صمت در ســامانه پیامکی خــود از »برگزاری 

مجدد انتخابات« خبر داد. 
اقدامی که از ســوی فعــالان بخش خصوصی 
کودتــا علیه اتاق بازرگانی و خودزنی اقتصادی 

تعبیر می شود.
به گــزارش ایران اکونومیســت، گرچه بیش از 
۱۳۰ روز از برگزاری انتخابــات اتاق بازرگانی 

ایران و انتخاب حسین ســلاح ورزی به عنوان 
رئیس این اتاق می گذرد، اما به نظر می رســد 
سرانجام هجمه ها علیه او نتیجه داده و وزارت 
صمت در برابــر لابی های شــبانه روزی علیه 
پارلمان بخــش خصوصی کوتاه آمده اســت. 
لابی هایی که از ســوی فعالان اتــاق به کودتا 
تعبیر می شود و گویا گروه های فعال در دولت 
که اکثران فارغ التحصیل دانشــگاه امام صادق 
هستند برای ریاست پارلمان بخش خصوصی 

خیز برداشته اند.
روز ۹ آبــان ۱۴۰۲، هشــت روز پس از اینکه 
جلســه شــورای عالی نظارت بدون نتیجه و 
صورت جلسه به پایان رسید، وزارت صمت در 

سامانه پیامکی خود از ابلاغ مصوبه این جلسه 
به اتاق بازرگانی خبر داد که نتیجه آن ضرورت 
برگزاری مجــدد انتخابات اتاق بازرگانی با قید 

فوریت بود.
البته تا این لحظه پیگیری ها از اتاق ایران حاکی 
از آن است که ابلاغیه ای به آن ها نرسیده است؛ 
اما طبق شنیده های غیررسمی هجمه ها به نتیجه 
رسیده و باید منتظر خداحافظی سلاح ورزی از 
ریاست اتاق ایران بود. هجمه هایی که حتی بر 
خلاف نظر نهایی قوه قضائیه است و مشخص 
نیست بر اساس چه قانونی آرای فعالان بخش 
خصوصی نادیده گرفته شده است. با این حال 
اکنون هیئت رئیسه اتاق ایران حق ارجاع این 
موضوع به هیئت منصفه و صالح قضائی را دارد.
خرج بیت المال علیه ایجاد هجمه به اشخاص!

علی شــریعتی، عضو هیئــت نمایندگان اتاق 
بازرگانی، در رابطه بــا ابلاغ نظر وزارت صمت 
بــه اتاق بازرگانــی،  گفت: آخریــن اطلاعات 
به دست آمده تا عصر روز سه شنبه حاکی از این 
است که در ســامانه وزارت صمت اطلاعیه ای 
مبنی بر ابطال انتخابات اتاق بازرگانی منتشــر 

شده اســت. در این اطلاعیه هیچ اشاره ای هم 
نشده که منظور انتخابات کدام انتخابات است؟!
او در رابطــه بــا هجمه ایجادشــده علیه اتاق 
بازرگانی ایران توضیح داد: چهار ماه اســت که 
تمام رســانه های نزدیک بــه دولت بیت المال 
مملکــت را صرف ایجاد هجمه علیه شــخص 
رئیــس اتاق بازرگانی ایــران کرده اند و به این 
موضــوع بیــش از تحقیــق در مــورد فضای 
کسب وکار و اقتصاد کشــور پرداخته اند. وزیر 
اقتصاد به جای پاسخ گویی درباره تورم، بورس 
خونین، شرایط گمرک و... تمام همّ و غم خود 
را روی ابطال انتخابات اتاق گذاشــته است. در 
حالی کــه پرداختن به این موضوع یک آدرس 
غلط از سوی دولت است. چهار ماه است بدون 
اینکه توضیحی دربــاره چرایی این اتفاق ارائه 
شود، مدام بر طبل خالص سازی اتاق بازرگانی 
می کوبند که انتخابات آن بر اساس رأی فعالان 
بخش خصوصی، تشکل ها، انجمن های صنفی، 

کسب وکار ها و... به نتیجه رسید.
پروژه نفوذ به اتاق بازرگانی

شــریعتی درباره دلیل ایجاد هجمه ها تشریح 

کــرد: گویا عده ای خاص بــه حضور در دولت 
رضایت نمی دهند و قصد نفــوذ و کودتا علیه 
اتاق بازرگانی دارند. دقیقاً هم مشخص نیست 
که چه شخص و گروهی این مسیر را مشخص 
کرده که از ســخنگو و وزیر دولت تا رســانه ها 
بیــش از بخش زیادی از فعالیت روزانه خود را 
صرف تخریــب اتاق می کنند. به این افراد باید 
یادآور شد که اتاق ایران در واقع خانه بازرگانان 
و صنعت گران اســت و تخریب آن معنایی جز 

خودزنی اقتصادی ندارد.
او ادامه داد: این میزان از هجمه بی سابقه فقط 
تعجب فعــالان بخش خصوصــی را به همراه 
دارد. چراکــه ایــن افراد به راحتــی می توانند 
مانند بســیاری دیگر ســرمایه خود را از ایران 
خارج کرده و در کشــور های دیگــر اقدام به 
ســرمایه گذاری بدون ریسک کنند. مشخص 
نیست چرا دولت در چنین شرایطی قصد دارد 
سرمایه گذاران و تاجران را تا این حد به حاشیه 
ببرد. شاید در دانشگاه امام صادق چنین بدعتی 
گذاشته شــده که فارغ التحصیلان آن به اتاق 

بازرگانی هم نفوذ کنند.

ابهام درباره فرمول محاسبه حقوق و دستمزد  ادامه دارد

سکوت دولت در برابر شکاف میزان تورم و دستمزد کارگران
پیشنهادهایی از قبیل توقف یک ساله تعیین دستمزد کارگران و کاهش دستمزد کارگران ارائه شده است

هجوم امام صادقی ها برای ریاست پارلمان خصوصی

به دنبال کاهش سود بازرگانی تایرهای سواری به شش 
درصد )صرفاً تا پایان ســال جاری(، طبق اعلام رئیس 
گمرک ایران، ۱۴ هزار حلقه لاستیک سواری در مدت 
زمان کوتاهی از گمرکات ترخیص و وارد کشــور شده 
اســت، با تزریق این تعداد تایر به بازار به نظر می رسد 
که مشکلات قیمتی ناشی از کمبود تایر در بازار مرتفع 

شود.
به گزارش ایســنا، در پایان مهر ماه سال جاری هیات 
وزیران در جلسه ای به پیشنهاد وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و به استناد اصل ۱۳۸ قانون اساسی جمهوری 
اسلامی تصویب کرد که ســود بازرگانی انواع لاستیک 
خودروی ســواری تا پایان سال ۱۴۰۲ به شش درصد 
کاهش پیدا کنــد. به عبارت دقیق تر، بر اســاس این 
مصوبه ســود بازرگانی انواع لاستیک خودروی سواری 
صرفاً تا پایان سال ۱۴۰۲، به میزان شش درصد )%۶( 
تعیین می شود. بر این اساس تا پایان امسال، ماخذ اخذ 
ســود بازرگانی واردات لاستیک سواری به کشور شش 

درصد خواهد بود. این مصوبه توسط معاون اول رئیس 
جمهوری در تاریخ ۲۹ مهر ماه ســال جاری به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، وزارت امور اقتصادی و دارایی 

و سازمان برنامه و بودجه کشور ابلاغ شده است.
گفتنی است که پیش از این، میزان تعرفه حقوق ورودی 
این کالاها شــامل حقوق گمرکی معادل چهار درصدِ 
ارزش گمرکی کالا به  علاوه  سود بازرگانی ۲۸ درصدی 
بوده اســت که با کاهش سود بازرگانی به شش درصد، 
تعرفــه ورودی این کالاها با کاهش ۲۲ درصدی همراه 
خواهد بود. پیش از این، ســخنگوی دولت از اقدامات 
حمایتی دولت برای افزایــش میزان تولید داخلی این 
محصــول و کاهش هزینه تایرهای وارداتی خودروهای 

سواری به منظور رفع نیاز کشور خبر داده بود.
به  دنبال ابلاغ این مصوبه، وزارت امور اقتصادی و دارایی 
بخشنامه تصویب نامه تعیین ســود بازرگانی لاستیک 
خودروی ســواری را به گمرک جمهوری اسلامی ایران 

در تاریخ ۴ آبان ماه ابلاغ کرد.

پس از اینکــه نگرانی ها در مورد مناقشــه خاورمیانه 
قیمت دارایی های امن را در ماه گذشته به بالای ۲۰۰۰ 
دلار در هر اونس رســاند، طلا ماه نوامبر را با شــرایط 
ملایم تری آغاز کرد و ســرمایه گذاران منتظر تصمیم 
فدرال رزرو ایالات متحده بودند که قرار اســت منتشر 

شود.
به گزارش ایسنا، بهای هر اونس طلا تا ساعت ۸ و ۳۵ 
دقیقه صبح به وقت شــرقی بــا ۶.۸ درصد کاهش به 
۱۹۷۶ دلار و ۵۰ ســنت رسید و قیمت طلای آمریکا 
نیز با ۰.۳۴ درصد افزایش به ۱۹۷۷ دلار و ۵۰ ســنت 
رسید. طلای جهانی در ماه اکتبر جهش ۷.۳ درصدی 
را ثبــت کرد و قیمت ها در هفته گذشــته به بالاترین 
ســطح پنج ماهه خود یعنی ۲۰۰۹ دلار و ۲۹ ســنت 

رسید. کریســتوفر وونگ، مدیر اجرایی و استراتژیست 
FX در این باره گفت: بازار قیمت ها را به بالای ۲۰۰۰ 
دلار رســاند اما دوباره پایین آمــد و تلاش کرد دوباره 
به ســمت بالا حرکت کند اما به طور قابل ملاحظه ای 
بالاتر حرکت نکرد که نشان دهنده ضعف در بازار است. 
وی افزود: عامل اصلی بازار، مناقشه خاورمیانه و تشدید 

تنش با سایر طرف های درگیر در جنگ است.
حمــلات هوایی رژیم صهیونیســتی به یــک اردوگاه 
پرجمعیت پناهجویان در نوار غزه منجر به شهید شدن 
دست کم ۵۰ فلســطینی و یک فرمانده حماس شد. 
بازارها اکنون منتظر نتیجه نشست سیاست پولی فدرال 
رزرو در اواخر روز هستند و به دنبال آن گزارش ماهانه 
مشاغل ایالات متحده که در روز جمعه منتشر می شود.

در سال گذشته ۶۱۷ هزار و ۸۸۸ کیلوگرم انواع زرشک 
بــه ارزش ۶۳۱ هزار و ۴۶۲ دلار به ۲۸ کشــور جهان 
صادر شــد که این میزان نسبت به سال ۱۴۰۰ با رشد 
۱۱ درصــدی در وزن و چهار درصدی در ارزش همراه 
بوده اســت. به گزارش ایسنا، بر اســاس گزارش دفتر 
مطالعه، پایش و توسعه بازرگانی سازمان مرکزی تعاون 
روســتایی ایران، زرشــک یکی از محصولات مزیت دار 
تولید ایران اســت که با وجود مصرف بیشتر تولید در 
داخل،   صادرات آن یکی از  ارکان تولید بیشتر، رقابت 
کشاورزان شرق کشور به  کشــت و ارزآوری از طریق 

تجار برای کشور است.
از کل میزان زرشــک صادراتی کشــور در سال ۱۴۰۱ 
حدود ۴۲۰ هزار و ۱۲۱ کیلوگرم زرشــک بی دانه به 
ارزش ۴۲۳ هزار و ۶۶۱ دلار به ۲۳ کشور صادر و ۱۶۶ 
هزار و ۱۰۴ کیلوگرم زرشــک دانــه دار به ارزش ۱۷۵ 
هزار و ۵۱۲ دلار به ۱۹ کشــور صادر شده است که با 
در نظر گرفتن خریداران مشترک در دو بخش صادرات 

زرشک به ۲۸ کشــور صورت گرفته است. مقاصد ۲۲ 
گانه صادراتی زرشک بی دانه عبارت است از:

ترکیه ۱۲۵ هزار و ۸۲۴ کیلوگرم به ارزش۱۱۲ هزار و 
۹۰۹ دلار،  امــارات ۸۲ هزار و ۱۳۴ کیلوگرم به ارزش 
۸۲ هزار و ۹۴۰ دلار،  قزاقســتان ۶۶ هزار و ۶۷۷ کیلو 
بــه ارزش ۶۲ هزار و ۱۱ دلار، عراق با ۳۳ هزار و ۹۱۰ 
کیلو بــه ارزش ۳۲ هزار و ۹۷۵ دلار، آلمان با ۲۱ هزار 
و ۷۸۸ کیلــو به ارزش ۲۵ هزار و ۱۹۸ دلار،  روســیه 
بــا۲۶ هزار و ۴۹۰ کیلو به ارزش ۲۳ هزار و ۸۰۳ دلار،  
بحریــن ۱۲ هزار و ۱۶۲ کیلو به ارزش ۲۰ هزار و ۵۸۹ 
دلار،  گرجســتان با ۶۶۱۲ کیلوگرم به ارزش ۱۱هزار 
و ۶۸۹ دلار، قطر۱۱هــزار  و ۵۰۰ کیلــو به ارزش ۱۰ 
هــزار و ۶۸۹ دلار،  آذربایجان ۱۱ هزار و ۷۱۰ کیلو به 
ارزش۱۰ هــزار و ۵۳۸  دلار،  کویت با ۶۰۵۰ کیلوگرم 
به ارزش ۸۱۳۰ دلار، استرالیا ۲۹۶۱ کیلوگرم به ارزش 
۵۶۱۳ دلار، انگلستان ۱۹۰۰ کیلوگرم به ارزش ۳۶۶۵ 

دلار، افغانستان ۲۲۴۰ کیلوگرم به ارزش ۲۸۹۲ دلار.

قیمت نفت در معاملات روز چهارشــنبه بازار آسیا در 
آستانه نشست بانک های مرکزی بزرگ جهان از جمله 
فدرال رزرو و ادامه درگیری ها در سرزمین های اشغالی، 

افزایش یافت.
 بهــای معاملات نفت برنت بــرای تحویل در ژانویه با 
۰.۳ درصد معادل ۲۸ سنت افزایش، به ۸۵ دلار و ۳۰ 
سنت در هر بشکه رســید. بهای معاملات نفت برنت 
برای تحویل در دســامبر با چهار سنت کاهش، به ۸۷ 
دلار و ۴۱ سنت در هر بشکه رسید. نفت برنت روز سه 

شنبه بیش از یک درصد کاهش داشت.
بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۰.۲ 
درصد معادل ۱۶ سنت افزایش، به ۸۱ دلار و دو سنت 
در هر بشکه رسید. شــاخص نفت آمریکا روز گذشته 

حدود ۱.۶ درصد ریزش داشت.
ادوارد مویا، تحلیلگر شــرکت OANDA با اشاره به 
کمیته بازار آزاد فدرال که جهت سیاســت های پولی 
آمریکا را تعیین می کند، گفت: قیمت نفت در آستانه  
اعــلام تصمیمات خزانه داری و نــرخ کمیته بازار آزاد 

فدرال، ثابت است.
ریســک های ژئوپلیتیکی همچنان به قوت خود باقی 
هســتند و به نظر می رسد افزایش تولید نفت از سوی 

آمریکا را تحت الشعاع قرار می دهند.
به گفته منابع بازار با اســتناد به آمار موسسه امریکن 
پترولیوم، ذخایر نفت آمریکا در هفته گذشــته، حدود 
۱.۳ میلیون بشــکه افزایش یافــت و همزمان، ذخایر 

سوخت حدود ۳۶۰ هزار بشکه کاهش پیدا کرد. 

واردات ۱۴ هزار حلقه تایر پس از کاهش سود بازرگانی

ضعف بازار جهانی طلا

رشد چهار درصدی صادرات زرشک ایران

افزایش قیمت نفت  در بازار جهانی




